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Forord

Dette er en rapport fra et nordisk seminar om "Snabbombyggnad".

Seminaret var arrangeret af de Nordiske Byggeforskningsinsti

tutioners Samarbejdsorgan (NBS) ved arbejdsgruppen NBS-Bygg

nadsforbattring (NBS-BF).

Seminaret blev afholdt den 27.-28. oktober 1988 i "Håndvær

kerhuset", i Aalborg. På seminaret blev der fremlagt en række

eksempler på den forskning og de praktiske eksperimenter der

skal medvirke til at rationalisere boligforbedringsindsatsen.

Seminaret blev tilrettelagt af Georg Gottschalk og Eva Hult

man, Statens Byggeforskningsinstitut i samarbejde med Aalborg

kommune og "Håndværkerhuset" ved Poul Kroon, Aalborg Univer

sitetscenter. Udover de indlæg, der er refereret i denne rap

port, var der på seminaret også indlæg om byfornyelsen i Aal

borg, om forskningens rolle i informationsformidlingen og om

"Håndværkerhuset". De er ikke refereret i denne rapport, hvor

vægten er lagt på problemer og muligheder i forbindelse med

hurtigere ombygninger.
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Ministerråd.
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Erfarenheter av snabbombyggnad

Brage Lundstrom
Vi har eksperimenteret meget med beboerdeltagelse i Danmark

siden 1973, og vi er kommet ret langt med hensyn til planlæg

ningsprocessen, det vil sige perioden, indtil planerne er ved

taget. Ved sanering af beboede lejligheder er vi endnu ikke

nået til at informere ordentligt i den fase, hvor planerne

gennemføres. Og beboerne bliver ikke taget med på råd med hen

blik på at tilrettelægge arbejdet på en sådan måde, at det

generer dem mindst mUligt.

Beboerne bliver ofte utrygge under en ombygning, fordi de

mangler information om, hvad der skal laves i lejligheden. De

ved det i princippet, f.eks. at der skal laves bad; men de ved

ikke detaljeret, hvordan det skal laves, og hvilke håndværkere,

der skal lave hvad, hvordan og hvornår. Beboerne mangler også

information om, hvordan de kan klage og hvor meget det hele

kommer til at koste.

Utrygheden vokser ofte undervejs, fordi det viser sig, at

arbejdet generer meget mere, end man regnede med. Beboerne

havde f.eks. ikke regnet med, at det støvede, rodede eller

støjede så meget. Tit er der ikke adgang til toilet eller køk

ken i ugevis. Herudover kan der opstå uforudsete problemer.

F.eks. kan det vise sig undervejs, at der er svamp, og så træk

ker tiden ud. I en ejendom i København skulle en sanering vare

ca. ~ år. I praksis varede den ca. 2 år. Man var næsten færdig

med at sanere det oprindeligt planlagte, da man opdagede, at

der var svamp i ejendommen. Der kom diskussioner om, hvem der

skulle betale: skulle det være kommunen, ejeren eller forsik

ringsselskabet. Sagen lå stille i et halvt år og noget af det,
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der var lavet, måtte laves om igen. Det er klart, at det giver

nogle problemer. I andre tilfælde viser det sig, at de løsnin

ger, man når frem til, er dårlige i praksis. Beboerne havde

regnet med at få en forbedring, og så b~~v det ikke så godt,
som de havde tænkt sig.

Der er forskellige måder, man kan formindske beboernes pro

blemer på. Det mest oplagte er, at give bedre information.

Herudover kan man lægge arbejdet bedre til rette og finde andre
og bedre løsninger.

Der skal både være mundtlig information og skriftlig infor

mation. Der er nogle beboere, der ikke er så gode til at læse

hvad myndighederne skriver. Det gør heller ikke sagen bedre '

~t myndighederne skriver, som de gør. For nogle år siden fu~gte
Jeg en sag om ombygning af nogle pensionistboliger. Kommunens

breve til beboerne havde et læselighedsindex på 70. Det svarer

til en videnskabelig artikel. Man skal skrive bedre, men man

skal også bruge mundtlig information. Der skal være både fælles

o~ i~dividuel information. Informationen skal gives, før man

gar l gang, men især undervejs. Den skal være meget detaljeret

især om de ting, der er problemer med: hvad der skal laves '

hvornår, og hvor, og hvordan man kan klage undervejs i pro~es
sen.

Den vigtigste forudsætning for en god tilrettelæggelse er en

grundig registrering af ejendommene og lejlighederne, så man
ikke får de uventede problemer. Det er f

or sent at opdage svamp
~idt i ombygningsprocessen. Det bør man selvfølgelig opdage,

lnden man går i gang. Der skal derfor laves en grundig regi
strering.

Man skal også tænke på delprojekterne. F.eks. skal der være

adgang til vand og afløb hele tiden, man skal altid bruge støv

vægge, og der skal gøres rent hver dag efter håndværkerne. Man

skal prøve at undgå støvende processer og gassende malinger.

Man kan bruge "præ-fabrikation" i større eller mindre grad.

F.eks. kan man male radiatorer, inden man sætter dem op. Man

kan gå videre og have en egentlig præ-fabrikation af nogle af

tingene, f.eks. dele af baderum eller hele baderum.

Målet må være at genere beboerne mindst mUligt. Det er spe

cielt vigtigt, at afkorte den tid, hvor der ikke er adgang til
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t 'd tiltoilet og køkken. Man kunne stræbe efter at nedsætte 1 en

ombygningsarbejderne inde i lejligheden til højst 14 dage.

Beboerne måtte så affinde sig med, at det tog længere tid med

de udvendige ombygningsarbejder. Hvis det er nødvendigt at

fraflytte, burde det også være hØjst 14 dage. Måske er det uto

pisk, men det er i hvert fald en god målsætning at have. For

med 14 dage, kan man sende, beboerne på ferie f.eks. til Mal

lorca eller på hotel, mens man bygger om.

Denne rapport indeholder en sammenfatning af nogle af hoved

indlæggene og nogle af diskussionerne.

Poul Kroon's indlæg beskriver hvilke problemer, der opstår

undervejs ved_sanering af beboede lejligheder ved de traditio

nelle metoder. Indlægget bygger på erfaringer fra en sanering

i Aalborg. Der var bl.a. problemer med støvede arbejdsprocesser

- især rillefræsning, med fuldstændig færdiggørelse af de en

kelte lejligheder efterhånden, som arbejdet skred frem, med

mangelafhjælpning, og generelt med tidsplanlægning og styring.

Ud fra disse erfaringer diskuterer Poul Kroon en række alterna

tive måder at organisere saneringsprocessen på.

Brage Lundstroms indlæg indeholder en gennemgang af sanerin

ger i Vasterås. Det er forholdsvis traditionelle saneringer,

der dog foregår ret hurtigt. Der er gengivet to artikler om 14

dages moderniseringer i Vasterås. De udføres traditionelt, men

med meget stramme tidsplaner. Selv omfattende ombygninger kan

altså godt lade sig gøre med traditionelle metoder, men den

meget stramme tidsplanlægning giver et meget stresset arbejds

miljø.

Marja Kallio's indlæg beskriver tilrettelæggelsen og de ind

ledende faser af et større forsøgsprojekt. Målet er at ned

bringe ombygningstiden gennem nøje analyser af de enkelte

delprojekter og ved forsøg med alternative løsninger. I det

finske projekt mener man, at der er grænser for hvor langt man

kan gå med detaljeret tidsplanlægning. Hovedvægten må ligge på

at udvikle nye metoder og materialer. Det finske projekt af

sluttes i løbet af efteråret 1989.

Herluf Gravesens indlæg gennemgår et forsøgsbyggeri med præ

fabrikerede badetårne, der anbringes uden på gamle etageejen

domme. Badetårne er et eksempel på, at man kan bruge utraditio-
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Et byfornyelsesforsøg i Aalborg

Kroon, AUC

........._.__..__.__._------_.__ .__._-_.__.__._----_.__.__.-_ ..__.__.__._----------

Byfornyelsesforsøget i Aalborg blev gennemført i tidsrummet

1984, 1985 og 1986.

ombygningstiden. Metoden kan
generelt, men i specielle tilfælde k dan en være

nelle løsninger for at nedbringe
ikke bruges

velegnet.

Hovedmålene var

a) at få erfaring med planlægning og styring af en modernise

ringsopgave der omfatter flere spredt beliggende ejendom

me.

b) at undersøge muligheden for trinvis modernisering, basis

installationer m.v.

c) at belyse byfornyelseslovens krav og intentioner om ejer

og lejerindflydelse.

Det var en generel forudsætning, at moderniseringerne skulle

holdes på et beskedent niveau.

Vedrørende mål b kan det kort siges, at mulighederne for trins

vis modernisering og basisinstallationer ikke var til stede,

idet alle lejerne i forsøgsejendommene ønskede moderniseringen

gennemført fuldt ud i een etape.

Vedrørende den generelle forudsætning om moderat økonomi kan

det siges, at den udelukkede videregående eksperimenter med

uprøvede ombygningsmetoder og henviste forsøget til at bruge

kendte, kalkulerbare metoder.

Med hensyn til mål a og c vil nærværende behandling søge at

uddrage de erfaringer af forsøget som er mest relevant med

fokus på "snabb ombyggnad" med hensyn til

- ombygningens planlægnings- og beslutningsfase.
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Planlægnings- og beslutningsfasen er ikke snabb!!

- projektering med lejerindflydelse.

- erfaring med de anvendte ombygningsmetoder.

- ombygningsarbejdets organisation og styring.

ombygningens planlægnings- og beslutningsfase

Når det drejer sig om rationalisering, er det vigtigt at se på

den samlede proces, og lad mig med det samme slå fast:

I hvert fald ikke i Danmark, når det drejer sig om offentlig

støttet byfornyelse eller boligforbedring.

Figur l, Byfornyelsens samlede planlægning, viser den kom

plette planlægnings- og beslutningsprocedure for modernise

ringsopgaver, der er et led i en byfornyelsesbeslutning. Heraf

er dog hovedparten til og med fremskaffelsen af finansierings

rammen et fast led i den kommunale planlægnings- og budgette

ringsprocedure og belaster derfor ikke den enkelte modernise

ringssag tidsmæssigt, bortset fra at denne ikke kan indledes,

før der er sikkerhed for, at den kan finansieres.

Kpl § 18
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.....---
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Løbende sektorplanlægning ~

(Rækkefølgeplaner & overslag)

-------------
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Finansieringsramme
4-års overslag

Prioritering i Boligstyrelsen

,..
Debatoplæg om byfornyelse i
afgrænset område

,,. ,,,
Byfornyelsesbeslutning Lokalplan I

I
,,. ..

IMPLEMENTERING I

Kpl § 6

Kpl § 5

Kpl § 3.2

Kpl § 3.3

Kommunal
styrelseslov

Bil § 8.2

(Bil § 67.1)
(Bil § 67.3)

Bil§67.2

Bil § ,9

Bil § 7

Bil

Figur 2. Planlægnings- og beslutningsprocessen ved en boligfor

bedringssag.

Figur 1 Byfornyelsens samlede planlægning.
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Først efter debat om målene for det enkelte byfornyelsesområde,

Bfl §9, over en byfornyelsesbeslutning, Bfl §7, med tilhørende

lokalplan, Kpl §18, er man nået frem til den konkrete projek
tering og udførelse.

Hvis der er tale om en ren boligforbedringsbeslutning, udgår

debat og lokalplan. Processen er vist i figur 2.

Tiden fra bekendtgørelse af forslag til bekendtgørelse af be

slutning var i byfornyelsesforsøget planlagt til at tage 4~

måned, heraf 2\ til beboerinddragelse, men processen tog i alt

6~ måned på grund af forsinkelser i den politiske beslutnings
proces.

Hvis ejer og lejere i enigt fællesskab henvender sig om of

fentlig støttet modernisering, og kommunen råder over frie fi

nansieringsmuligheder, kan tidsforbruget til boligforbedrings

beslutningen reduceres til ca. 2 måneder, idet den lovbestemte
høring udgår.

Hvis der ikke søges offentlig støtte til moderniseringen, og

ejer og lejere er enige, bortfalder dette tidsforbrug helt, og

modernisering sker efter lejelovens bestemmelser, men dette

vil ikke blive yderligere berørt, da det falder udenfor forsø
gets erfaringskreds.

Projektering med lejerindflydelse

Det påhviler altid ejeren at få etableret et projekt, hvilket

normalt vil betyde, at han skal træffe aftale med nogle, helst

sagkyndige, tekniske rådgivere.

Det var ikke noget problem i forsøget, da kommunen selv ejede

ejendommene, men det efterlader et centralt problemkompleks u
løst.

- Ingen Snabbombyggnad uden et vel gennemtænkt projekt!

- Ingen velgennemtænkte projekter uden kompetente tekniske
rådgivere!

Her skal indskydes, at stort set al byggeteknisk uddannelse i

Danmark er rettet mod rationelt nybyggeri og rejser spørgsmå
lene:
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Hvordan sikrer vi ombygningskompetence?

Der er reelt ingen offentlige styremuligheder i et liberalt

som det danske!

- Måske er byfornyelsesinformationscentre i de store byer sva

ret?

Under byfornyelsesforsøget blev projekteringen organiseret som

vist på figur 3.

:lUN I I~1'1AKT! I." HAJ 1985

~
SKITSE-

t>
SKITSEPROJEKT

{>
ENDEUG PROJEK-

PROJEKT MED TERING, TIDS- OG
INDARBEJDEDE GENHUSNINGS-MED ØKONOHI-
ØNSKER PLANOVERSLAG

f -~ 4

r "
,

"BEBOER.- §/9 - HØRING
INTERVIEWS INDSIeEUE.SHUUiJo4a) MED VETORE'1

OG I~()ÆN· FÆLLESMØDE
DIGE REGI- (EJENDOMSMØDER 1STæJ~

Figur 3. Forløbet af projekteringsfasen i byfornyelsesforsøget.

Der blev lagt vægt på at få indarbejdet alle rimelige beboer

ønsker i skitseprojektet. Derfor blev de beboerønsker, der var

indsamlet under de fælles ejendomsmøder, se figur 2, suppleret

med et beboerinterview, der blev foretaget af arkitekten sammen

med en indvendig opmåling og registrering i de enkelte lejlig

heder.
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led i byfornyelsesforsøget.
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Som det fremgår af figur 6, har ændringerne på grund af beboer

ønsker i Løkkegade 30 snarere muliggjort en standardisering i

forhold til forslaget.

I begge tilfælde er det dog lejlighedens optimale brugsværdi

efter modernisering, der har været afgørende for beboerne, og

da disse har en afgørende lovbestemt vetoret ved offentlig

støttet byfornyelse og boligforbedring, er det min konklusion

Men beboerindflydelse fremmer ikke standardisering l

Denne påstand underbygges af den del af forsøgsresultatet, som

ses på figur 5.

Som det ret tydeligt fremgår, giver forslaget mulighed for

at anvende standardiserede toiletrum/bad, men det ville optage

for megen plads i de små lejligheder på kun 57 m2
, mente bebo

erne, som ønskede og fik den endelige placering i køkkenerne.

En placering der umuliggør en standardisering af såvel toilet

rum/bad som køkken.

og registreringen førte til skitseprojekter,

få ændringer kunne godkendes af beboerne i den

projekthøring (byfornyelsesloven §19).

Høringsformen var et succesfuldt ed i forsøget, hvor man på

een aften var i stand til effektivt og tidsbesparende at for

midle og vedtage de nødvendige informationer ved en kombination

af fællesmøde og efterfølgende separate ejendomsrnøder, se figur

2 og 3.

Den "skriftlige" kommunikation var også et led i forsøget, og

her var det især plantegninger i målestok 1:20 af bad og køkken

(se figur 4), der gav gode resultater. Der var dog udtalte

ønsker om modelopbygning, som lå udenfor forsøgets muligheder,

men som ville kunne en realiseres via et byfornyelsescenter.

projekteringsprocessen var overordentlig effektiv, idet den

blev gennemført på 5 måneder mod oprindelig planlagt 7 måneder,

heri afsat og brugt 6 uger til den lovpligtige beboerhøring.

Figur 6. projektændringer der muliggør standardisering.

placering af toiletrum/bad efter beboerønsker.

Ændret
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at der skal være afgørende økonomiske og tidsmæssige fordele

knyttet til en standardiseret "snabbombyggning" for at beboer

ne skal vælge denne fremfor en "skr~ddersyet" optimal pladsud
nyttelse.

Erfaring med de anvendte ombygningsmetoder

Moderniseringen af toiletrumjbad og køkken i byfornyelsesfor

søget er udført med håndværksmæssige metoder af faglærte hånd
værkere.

Der er ikke tilstræbt nogen præfabrikation til toiletrumjbad,

men der er anvendt standardelementer i videst muligt omfang

til køkkener samt værkstedsforarbejde af køkkenbordplader og
lignende.

Nye skillevægge er i videst muligt omfang udført af gips

plader fastgjort med selvskærende skruer på stålskelet, se

figur 7, en arbejdsbesparende og, frem for alt, renlig arbejds
proces.

Problemerne hidrører først og fremmest fra murværk, hvor både

nedrivning og eventuel opmuring og pudsning giver anledning

til støv og meget byggeaffald.

VVS arbejderne giver ikke særlige problemer bortset fra hul

hugning og efterreparation.

El-installationer giver derimod store problemer på grund af

rillefræsning og efterreparation ved skjulte elinstallationer

i murværk. Skjult installation kan være nødvendig i vådrum,

hvor der skal udføres vandtætte beklædninger, hvorimod der i

køkkener kunne anvendes synlig installation.

Rillefræsning burde forbydes ved modernisering af beboede

ejendomme. Det fine støv, der produceres, trænger ind overalt

til stor gene for beboerne og deres ejendele.

Støvskærme og lukning af dørsprækker med tape var foreskrevet

i forsøget, men fungerede ikke særlig effektivt.

nOrlter'ing af gipsplader på væg

qiPspl,adEln er blevet tilpasset, løftes den ind
fastholdes mod stålskelettet ved hjælp af en

fastholder gipspladen medens
skrues fast mod stålskelettet.

Gipspladerne fastgøres til lægterne med selv
skærende skruer (se side 6). Den elektriske skrue
trækkers dybdekontrol indstilles, så skruehove
clet forsænkes noget under gipspladens overfla-

- dog ikke så dybt, at overfladekartonen beska-

Et lag gipsplader:

Gipspladen fastgøres med 3-4 skruer langs beg
ge langkanter. Derefter fastgøres pladen i midter
lægten - start fra gulvet, cc-afstand 600 mm.

Når alle plader er opsat på en væg, færdiggøres
skruningen jfr. billedet på side 12. Ved iskruning er
det mest hensigtsmæssigt at starte foroven og ar
bejde sig nedad - eller omvendt.

Ved montering af gipsplader på den første side
kan der opstå -tandning- i samlingen. Dette kan
rettes ved attrække lægten tilbage, når der monte
res plader på den anden side af væggen.

Hvis lægten monteres med flangen i montageret
ningen, er risikoen for -tandning- minimal.

Pladesamlingerne bør forskydes et lægtefag (600
mm).
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Figur 7. Skillevægge af gipsplader på stålprofiler som anvendt

i forsøget.
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Figur 9. Det faktiske ombygningsforløb.

styringsproblemer

Der var imidlertid problemer i begge hovedentrepriser. Det

giver grund til at genoverveje valget af entrepriseform.

svarer til projektet.

har bygherren overladt både kontrol- og

en totalentreprenør. Bygherren må dog

selv sikre sig, at det færdige produkt svarer til det

b~.~~UU.~~, både hvad angår omfang, kvalitet og leveringstid.

har konsekvenser for de aftaler, bygherren

indgå med de projekterende teknikere. Ved fagentreprise

disse udover projektet også levere tilsyn og byggeledelse,

hovedentreprise kun tilsyn, og ved totalentreprise overgår

såvel projektering, tilsyn som byggeledelse til totalentrepre

nøren.

Ved forsøget i Aalborg besluttede man på forhånd at anvende

hovedentreprise, og hovedentreprenørerne blev antaget på grund

lag af en indbudt licitation. Den ene entreprise omfattede 2

små ejendomme med i alt 14 boliger, den anden 2 store ejendomme

med i alt 42 boliger.

Underentreprenører

[ Bygherre ")

Teknikere og
tota lentreprenør

Tilsyn og

"-
byggeledelse

" , , •
Underentreprenører

( Bygherre )

( Bygherrens tilsyn )

Hovedentreprenørs )byggeledelse

, , •

HOVEDENTREPRISE TOTALENTREPRISE

Fagentreprenører

FAGENTREPRISE

( Bygherre )

Bygherrens tillyn
og

byggeledelse

, . , ,.. ,Ir

Det var ikke forsøgets mål at afprøve nye ombygningsmetoder,

og erfaringerne indskrænker sig derfor til observationer i

forbindelse med de anvendte metoder samt forsøg på at rette

åbenlyse fejl, fx med støvskærme,tmder selve forløbet af ar

bejdet.

Figur 8. De 3 sædvanlige organisationsformer i Danmark.

Ombygningsarbejdets organisation og styring

Der er i Danmark 3 sædvanlige måder at organisere byggearbej

ders udførelse som vist på figur 8, og alle 3 former må anses

for anvendelige til såvel nybyggeri som ombygning.

Den karakteristiske forskel ligger i bygherrens indflydelse,

der er størst ved fagentreprise, hvor han varetager såvel til

syn, dvs. kontrolfunktionen, som byggeledelse, dvs. styrings

funktionen over de af hinanden uafhængige fagentreprenører.

Ved hovedentreprise har bygherren overladt styringsfunkti

onen til en hovedentreprenør, der også har overtaget det kon

traktlige forhold til fagentreprenørerne, der nu betegnes un

derentreprenører. Hovedentreprenøren har således ansvaret for

hele arbejdstilrettelæggelsen og overholdelse af tidsplanerne.

Bygherren forestår dog stadig projekteringen og kontrollen med,
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Tidsplanen blev overskredet. Som ovenstående figur 9 viser,

var der en del forsinkelser af byggearbejdet i forhold til

tidsplanerne. Med hensyn til nedbrydning o.lign. blev de stort

set overholdt, men derimod var der store problemer med færdig

gørelse af arbejdet. Således blev de enkelte lejligheder heller

ikke gjort fuldt færdige efterhånden - mangelafhjælpningen trak

ofte ud, og arbejder blev kasseret og måtte laves om til ekstra

gene for beboerne. Dette er tidsoverskridelser udover, hvad

der kan aflæses på figuren.

En del af skylden for forsinkelserne kan ligge i selve tids

planen. Man indlagde slæk på 1 uge mellem lejlighederne op

gangsvis for at kunne opfange tidsoverskridelser på grund af

uforudsete forhold. Desuden var der planlagt særlige pauser

ved jul og påske, således at alt påbegyndt arbejde skulle kunne

færdiggøres inden højtiderne.

Disse slæk har været for korte, hvorfor hele arbejdsgangen

er blevet forrykket.

Skitsetidsplanen blev udarbejdet af arkitekten og indgik i

udbudsmaterialet, hvorfor de valgte hovedentreprenører skulle

udarbejde de endelige arbejdsplaner og korrektioner. Disse var

imidlertid enten utilstrækkelige eller blev slet ikke udført.

Problemer med byggestyring. Styringen af det konkrete arbejde

har været problemfyldt i hele gennemførelsesforløbet. Der har

således været mange problemer med koordineringen af de enkelte

fags arbejde.

Støvdæmpning og udformning af de nødvendige afskærmninger,

som er afgørende for, om beboerne kan blive boende under om

bygning, var i starten utilstrækkelige. Dette var tilfældet,

dels fordi der manglede præcise anvisninger og dels, fordi

entreprenørerne manglede erfaring.

Generelt må det konkluderes, at ombygningsarbejde i beboede

ejendomme stiller væsentligt større og andre krav til ledelses

og styringsindsats end ombygning i tomme lejligheder.

Ved efterundersøgelsen blev det klarlagt, at de håndværksfir

maer, der indgik i hovedentrepriserne, udelukkende var udvalgt

på grundlag af deres lave priser. Der var altså ikke i hoved

entreprisekonstellationerne bestående af 7 selvstændige firmaer

tale om et afprøvet teamwork.
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riå>situation stiller krav om detail leret planlægning og

'{rigt hvis et stramt byggeprogram skal overholdes, og det

øgternt konstateres, at dette ikke er sket.

~6v~dentreprenøren, som for den store entreprises vedkommende

å:r{~t •• murermesterfirma , havde slet ikke forsøgt at lave en

d.etåilleret planlægning men henviste sin egen byggeplads formand

6g/i.underentreprenørerne til den skitsetidsplan, der var udar

bejdet af arkitekten, se figur 9.

Hovedentreprenøren for den mindre entreprise var et tømrer

snedkerfirma, der havde foretaget en detailIering af tidspla

nen, men langt fra tilstrækkeligt til en effektiv styring.

Det var i udbudsmaterialet forlangt, at hovedentreprenøren

skulle have en fast formand på byggepladsen. Styringen blev

helt overladt til ham men brød (selvfølgelig) sammen p.g.a.

den manglende planlægning, i begge tilfælde med det resultat

at forholdet mellem hovedentreprenørfirmaet og formanden blev

så belastet, at formanden blev udskiftet midt under arbejdet.

Vurderingen af byfornyelsesforsøgets resultater, her mest

negative, giver anledning til at opstille nogle organisatoriske

alternativer, som formentlig ville have fungeret bedre.

Alternative organisationsformer:

=_~n_h~Y~9~nE~~E~~n~~_~~9_~E_~E~~~~_E1en1~gn!ng~:_~g_~Ey~!ng~

E~E~!}E!e1~.:.

Rent faktisk forelå tilbud fra sådanne firmaer, men de var ca.

10% dyrere -- en sammenhæng mellem kvalitet og pris? -og kunne

derfor ikke vælges i en indbudt licitation, hvor bygherren

normalt er bundet til at antage billigste tilbud.

Udvælgelsen skal i givet fald ske på forhånd ved selve indby

delsen.

E1e!}1~g!}!!}g_~9_~EY~!!}9'

Det vil kræve en fast konduktør på byggepladsen, som bygherren

følgelig må betale. En udgift som skal ses i forhold til de 5%

af underentreprenørarbejderne som hovedentreprenøren normalt
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Boligforbedring på nye vilkår - et forsøg i Aalborg. April

1987
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Litteratur om projektet

Aalborg Kommune Magistratens 2. afdeling

Forsøgsprojekt om Boligforbedring

Byfornyelsesforsøgsplan, april 1984.

- Planlægningsforløb, 1. delrapport, februar 1986.

Planlægningsforløbet som det opfattes af beboerne. Bilags

rapport v. Poul Kroon, februar 1987.

Gennemførelsesforløb, 2. delrapport, februar 1987.

Gennemførelsesforløbet som det opfattes af Beboerne, Eje

ren, Entreprenørerne og Teknikerne. Bilagsrapport v. Poul

Kroon, februar 1987.

i11~hedlsr)ella:naiingmv. Bygherrens eneste sikkerhed er dog

renomme og soliditet.

specielle fremgangsmåder og metoder som fx badetår

totalentreprise formentlig også være relevant.

på organisationsafsnittet kan det siges, at er

med de ejendoms- og opgavestørrelser, der indgik i

peger på fagentreprisemodellen som det formentlig mest

alternativ.

kan dog i nordisk sammenhæng ikke lade være at spekulere

om problemstillingerne er specifikt danske, idet vi her i

har bevaret en håndværksmæssig fagopdeling på godt og

ondt, som i store træk er forsvundet i det øvrige Norden og

Europa.

Godt fordi det muliggør fastholdelse af håndværksmæssig kva

litet i udførelsen!

Ondt fordi den skarpe fagopdeling vanskeliggør koordinering

og fleksibilitet i ombygnings- og moderniseringsarbejdet.

~yg~~~~~~2~9~D!§~!!2DL_hY2~_EY9~~~!~~f!~~~~!_~~!Y_9~~~~~_

!!~~~_!~g~

Bygmesterfirmaer kendes i Sønderjylland og i forbindelse med

typehusbyggeri men omfatter normalt kun jord og beton, murer

og tømrer- snedkerarbejderne og normalt ikke VVS og elarbejde,
der kræver særlig autorisation.

Fordelen ved et bygmesterfirma til ombygnings- og modernise

ringsarbejde skulle være en fleksibilitet ved udførelsen af de

arbejder, der dækkes af bygmesteren og dermed mindre spildtid
og ventetid.

Bygmesterorganisering overvejes af et lokalt tømrerfirma, som

har meget ombygningsarbejde. Det største problem er, at firmaet

også udfører underentreprisearbejde for lokale jord-, beton-

og murerfirmaer, således at firmaets udvidelse med disse ak

tiviteter vil kunne opfattes som ubillig konkurrence.

Bygmesterorganisering er derfor endnu ikke noget reelt alter
nativ.

~2!~!~D~~~E~!§~2~9~D!~~~!D9_9~~_9~~~~~_~~Y~!_E~2i~~!~~!D9_

§2~_E!~D!~9D!D9_29_~!Y~!D9_~!_~D9~~~D!~~E~~D~~~~'

Denne organisering afvises af samtlige parter, der har deltaget

i forsøget. Den sætter bygherren udenfor reel indflydelse på

projektet, de projekterende i et uønsket afhængighedsforhold

til entreprenøren og underentreprenørerne i ikke gennemskuelige
konkurrenceforhold.

Formen kan dog ikke afvises som irrelevant for den lille

ejendomsejer, der ikke magter bygherreopgaverne. For ham/hende

vil det være en fordel kun at skulle henholde sig til eet fir

ma, der står inde for både projekt, pris og udførelse samt

beregner sig for sin koordinering og styring. Dette hoveden

treprenørsalær har for begge entrepriser tilsammen en størrel

sesorden på 300.000 1985 dkr, hvilket ville være nok til at

ansætte en fast konduktør i den anlagte spidsperiode, udover

det normale fagtilsyn og fagentreprenørernes egen kontraktlige
byggepladsledelse.
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Diskussion

Bjarne Hegdal, N, spurgte, om der ikke kunne være problemer

med beboerdeltagelse versus ~valitet. Man kunne vel komme

ud for, at beboernes ønsker førte til for dårlig en kva

litet f.eks. med hensyn til placering af bad.

Poul Kroon, DK, svarede, at man i denne sag havde fulgt

beboernes ønsker. I Danmark havde beboerne vetoret. På den

anden side viste det sig, at nogle af beboerne bagefter

alligevel ikke var så glade for de badeværelser, de selv

var gået ind for. Badeværelserne viste sig at være meget

små. Det kunne være vanskeligt for beboerne at vurdere

badeværelserne ud fra tegninger alene. Man burde nok lave

en model i fuld størrelse, tidligt i forløbet.

Lennart Klingberg,S, spurgte, hvad man mente med "beboere"

i Danmark. I Sverige kunne beboerne ikke selv bestemme _

det gjorde lejerforeningerne. Hvad gjorde man, hvis den ene

beboer ville have wc'et i et rum, og den anden vil have

det i et andet rum! Hvor længe skulle man have boet der

for at kunne bestemme.

Poul Kroon svarede, at det var beboerne i de enkelte ejen

domme, der skulle blive enige. I dette tilfælde havde bebo

erne været enige. Loven gav imidlertid mulighed for at

følge flertallet, hvis der ikke var enighed.

Jan Reymert, N, spurgte, om vetoretten gjaldt uanset, om

det var en privat ejet eller en kommunalt ejet ejendom.

Poul Kroon svarede, at den gjaldt i alle tilfælde.

Jan Lagerstrom, S, spurgte, om man senere ville undersøge,

hvor mange af de oprindelige beboere, der boede i de reno

verede lejligheder, og om hvad de nye syntes.

Jan Lagerstrom spurgte endvidere, om man ville vende til

bage for at se på den tekniske side - f.eks. om der var
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i badeværelserne, hvor man havde anvendt gipsvægge.

svarede, at Aalborg kommune havde været

betænK.eiig gipsplader i våde rum. på den anden side var

konstruktioner godkendt af statens forskere, så

var nødt til at anerkende dem! Selv foretrak han de

gamle murkonstruktioner, hvis stenene var gode nok.

Kommunen ville ikke selv lave efterundersøgelser, men hvis

der opstod problemer med gipsvæggene, ville kommunen erfare

det.

Hasse Bjorsell, S, spurgte om garantiordninger.

Poul Kroon svarede, at der var en ny garantiordning på vej.

Erik Fersum, N, spurgte, hvem der betalte for byfornyelsen.

Poul Kroon svarede, at der var offentlig støtte, så der

var loft over huslejestigningen.

Søren Heinz, DK, sagde, at det var bemærkelsesværdigt, at

beboerne i dette tilfælde ikke havde valgt en løsning, der

var hurtigst mulig. De havde valgt ud fra en samlet funk

tionel vurdering. Hvis man som teknikerne havde valgt at

placere bad i kammeret, ville lejlighederne højst have

kunnet beboes af en person. Man kunne nok også have fundet

en endnu bedre løsning med bad i en del af køkkenet. Det

kunne være den svenske løsning med en svingdør, der kunne

skærme for vandsprøjt.

Det var vigtigt at tage stilling til, om man skulle gå

efter, hvor hurtigt det kunne gøres - eller efter funk

tionsvurderinger.

Osmo Hannakaimen, SF, spurgte om ombygningspriser pr. m2
•

Knud Tranholm oplyste, at det ville blive ca. 3.000 kr.

pr. m2
•
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av snabbombyggnad

~·~~~n~, Riksbyggen

-_.__.---_.__._--_.__._-----_._----_._------------------------

---_.---_.-_._----_.__._--_.__._----_.__._--------------------

torde vara den kommun i Sverige som under de

haft det mest omfattende ombyggnadsprogrammet.

har for nårvarande ca. 56.000 boståder på en befolk

118.000 invånare. Av dissa boståder år ca 37.000 i

Zp()s1ca1dshu,s. Antalet lågenheter i flerbostadshus byggda fore

till ca. 24.000.

uppskattningsvis 6-7.000 lågenheter av dessa

byggts om eller år foremål for ombyggnad. Inom "min"

Riksbyggen, som forvaltar ca 800 lågenheter byggda

40-talet, har vi byggt om eller bygger for nårvarande

lågenheter.

absolut storsta bostadsforvaltaren i kommunen år det

bostadsbolaget MIMER som forvaltar ca. 13.000 lågen

Bostadskooperative HSB och Riksbyggen forvaltar vardera

.000 lågenheter. 6vriga fastighetsforvaltare har ca 14.000

i storre omfattning och med mera planmåssighet

ades av Riksbyggen och MIMER. Riksbyggens forsta var

av den s k ASEA-staden, som byggdes i borjan av 40

, i samband med den industriel la expansionen for ASEA

(Numera ASEA BROWN BOVERI; ABB) i Våsterås. AV 236 lågenheter

med ca. 10.000 kvm lågenhetssyta, upplåten med hyresrått, blev

slutresultatet efter fortåtning med tre st punkthus 236 lågen

heter och 18.000 kvm lågenhetsyta. ASEA-staden år numera ett

av få bostadsområden i Våsterås som har 100 procentig handi

kapptillgånglighet, genom att alIa ombyggda hus forsetts med

loftgångar och hisse Lågenheterna år numera upplåtna med bo-
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stadsratt.

SkilInaden mellan Riksbyggens och kommunala bolaget MIMERS

bostadsbestånd ar upplåtelseformen. Riksbyggens lagenheter

upplåts med bostadsratt och beslutsratten ligger darmed hos

medlemmarna och styrelsen som har en majoritet av boende. MI

MERS lagenheter upplåts med hyresratt och styrelsen utses av

kommunfullmaktige, dvs personer som inte bebor dessa lagenheter

och inte drabbas av hyreshojningarna.

Mojligheterna att nå fram till beslut ar vasentligt skiIda

mellan dessa olika upplåtelseformer.

Trots detta har vi lyckats mycket bra att få till stånd be

slut som framgår av ovannamnda redovisning.

Praktiskt tillgår det på så satt att vi efter overlaggningar

med styrelsen får i uppdrag att gora besiktning av fastigheter

na. Darefter upprattas kalkyler på kostnader for dels underhåll

och dels total ombyggnad. I vissa fall ar styrelsen så over

tygad om en total ombyggnads fortrafflighet att inget annat

alternativ provas. så var forhållandet med det projekt som jag

anser att redovisa i den efterfoljande sammanstallningen.

Innan jag gor detta viII jag gora en liten tilbakablick på

de s k snabbombyggnaderna. 1982 erbjods vi av en entreprenor

få ett av projekten ombyggt med en evakueringstid for de boende

på 14-dagar. vid provningen av anbudet bedomde vi att detta

var alldeles for kort ombyggnadstid, bl.a. for att erforderliga

torktider efter betonggjutning m m inte kunde erhållas. Seder

mera har det visat sig att man frångått dessa korta tider och

numera tillampar cykler på 4-5 veckor. Med 14-dagars cykler

vistades upp till 30 hantverkare samtidigt i samma trappuppgång

i ett trevåningshus. Der ar tveksamt om en tillfredsstallande

arbetsmiljo och ett fullgott utforande erhålls med sådana for

hållanden. Kopia av artikel från tidningen "Byggnadsarbetaren"

bifogas.

Efter behandling i styrelsen och vid medlemsmoten beslutades

att ombyggnad skulle ske. Forhandling skedde med entreprenor

med en omfattning av entreprenaden enligt bilaga.

Ett av de praktiska problem som planmassigt ombyggnad av

flerbostadshus innebor år evakueringen av de boende. vi har

tillampat olika metoder allt efter tillgången av outhyrda la-
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till ca 1984 fanns ett så stort antal

att man latt kunde hyra evakueringslagen

har vi dock haft bostadsbrist varfor

evakueringarna fått tillampas. Numera over

entreprenoren som ombesorjer flyttning av

m. I några av de senaste storre ombyggnaderna

hus erbjudits att få bo gratis under hela

på annan ort. Under denna tid anvands deras

deras lagenheter for omflyttningarjevakueringar

i området. Många storra entreprenorer hyr ett

for att kunna anvanda vid ombyggnadsprojekt.



Bilag til Brage Lundstr6rns indlæg:

Artikler fra "Byggnadsarbetaren" nr. 1, 1985
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Lugnare tempo
Tempot på Diosbygget ar också

mycket lugnare ån det år i andra
åndan av gatan. Vi får knalla om·
kring en bra stund for att hitta två
elektriker på tredje våningen och
ett par rorkillar i kållarplanet.

Samrnanlagt finns det 17 man
som mest på bygget, av dem fyra trå
och två betong. Man råknar med att
det ska ta fyra veckor att renovera

"Sprid ut jobben!"
Och Karl-Erik Karlsson tycker

dessutom att det år onodigt att het·
sa så:

- Det vore båttre att sprida ut
jobben så att de råcker långre.

Åke Cajandel' år platschef på
Skallberget. Han går inte in på någ
ra detaljer når det galler upplagg
ningen - "vi våntar tills vi varderat
provverksamheten" - men kom
menterar gårna iden som sådan:

- Vi måste tro på den hår iden,
annars hade viju inte gåttin på den.
Och det går. Men det år klart att det
år lite kårvt i borjan, under en in
korningsperiod.

Innan vi låmnar Skallberget, no
terar vi att ordningen på bygget år
mycket battre ån på Byggpauls.

Vi återvånder till Haga Parkgata.
Men nu våljer vi det andra bygget
på gatan. Det år Dios, som totalre·
noverar lågenhetel' på uppdrag av
några RiksbyggenfOreningar.

- Byggpaul erbjOd sig att til!åm
pa sin metod. Men vi tackade nej,
beråttar Brage Lundstrom från
Riksbyggen i Våsterås.

Skålen til! det var flera. For det
fOrsta var Dios lika billiga som
Byggpaul. Dessutom ville Riks
byggen vålja en beprovad metod.
Och dessutom var man tveksamma
infOr "Byggpaul-modellen".

- Som gammal målare vetjag att
det år de i slutet på kedjan - målare,
golvlåggare - som får ta skiten om
det blir jåktigt, såger Brage Lund·
strom.

- Man ska vål inte
våggen, men nog ser det
det gor det.

Kent Larsson, elektriker,
inte eftersinnande:

- Det år trångt och
vårre lår det vål bli - om det over..
huvudtaget går!

Stig Bengtsson år betongarbeta
re. Tillovriga bekymmer lågger han
de byggtekniska riskerna:

- Man kan undra vad det blir for
kvalitet. De spacklar ena dagen och
lågger in mattor nåsta. Skadorna
visar sig inte fOrsta året, men
se'n ...

Trångt, stressigt
RolfOrn ar traarbetare. I ett bad

rum samsas han med tre man om
utrymmet. Var och en ar ivrigt sys
selsatt med sitt.

- Det ar mycket folk har, men det
har man lårt sig att leva med. Men
man kan inte hålla på så har i lang
den, man måste ha något lugnare
emellan. Men vi tjanar bra.

Klas Soderberg år rorarbetare i
samma badrum:

- Det år trångt - det kunde vara
battre. Man blir stressad når det år
mycket folk overallt och mycket
spring.

Vi soker oss vidare. I våningspla
net ovanfOr hittar vi målaren Ulf
Håggkvist. Han år missnojd:

- Stressigt, mycket folk, en mas
sa grejor att flytta hela tiden, såger'
han och slår ut med armen: Ni ser så
hår ser ut. .. !

Och det gor det. Jag har sallan
varit på en arbetsplats med så myc
ket bråte overallt. Christer Anders
son fOrklarar att stådningen av ar
betsplatsen ska goras samma efter
middag. Dårfor ar det så stokigtjust
nu.

SPA hakar på
Vi lamnar bygget, får prata med

en hyresgast och områdets bostads
vårdinna. Och så ger vi oss ivag til!
en annan del av Våsterås: Skallber
get.

For åven om Byggpaul kallar sin
metod "Byggpaul-modellen", år
man inte ensam om den. På Skall
berget ska BPA fOrsoka sig på en
variant av den (nu kallad "Mimer
metoden" efter beståIlaren, kom
munala bostadsbolaget Mimer).
Drygt 100 lågenhetel' ska man byg
ga om. An så lange år man i upp
byggnadsskedet. På riktigt såtter
man igång nu efter årsskiftet.

Och om synpunkterna på Haga
Parkgata var återhållsamma eller
till och med positiva, år kritiken hår
på Skallberget håtsk. Goran Bodin
år rorarbetare:

- Fortsåtter det så hår blir vi sju
ka. De såger att vi har en lugn peri
od nu, men vi år folk så vi trampar
på varann!

Men efter ytterligare en stunds
resonemang drar han efter andan
och såger eftersinnande:

Och visst har han rått. For bygg
nadsarbetarna stannar inte upp
bara fOr att vi kommer. Massol' av
folk ror sig fram och til!baka i lå
genheterna och melian vånings
planen. De slapar material med sig
- eller flyttar andras grejor nar de ar
i vagen.

tf1ihasen Bengt E Pet
arbasen Svante Jons

{()ngarbetaren (inte bas)
stedt.- år aIla positiva.

hil' bra, det år ingen skil!
<irajobb, år deras omdo-

etvI var rådda fOr var att gub
skulle. komma fOr tått inpå

ri0jrytenvi har fått en fin anda
,S~gerChrister Andersson.
i~tåller några detaljfrågor, Ar
ll1iljon: "Vi har kontakt med yr
Ilspektiol1en." Vem år facklig
oendeman: "Vi har då inte stott

llag6ri." F'ortjåIlstlåget: "Unge
som på •andra stålien: 60 kro-

I<'J
l1gefår 60 man jobbar med re
Hllgsobjektet. Christer An

nvill inte gårna diskutera
n planering eller bemanning,
detkryper fram att trålaget

attar 20 man och murarlaget

te bara platschefen
Representanter fOr
pperna på bygget år
att beråtta hul' det år

"Byggpaul-model-

~r~ig for att fira"
<?'!l<frånvaron pratar dårernot
rister och hans arbetare gårna:

-p])enår lagre an annal'S, såger
~Il"l3yggnadsarbetarnaår fyllda
V;.~t1~v;arskanslaoch stimulans.
.... i~~,.ll1an får nastan mota hem

@KiS.()lll behOver vara hemma. De
1{.~IlIlerstorre ansvar, drar sig for att
firfl, Jy-ller Bengt E Pettersson i.

M.en så har man också handploc
Jtatfolk till bygget. Eller, som
.Clirister Andersson uttrycker det:

.... iyi har ju inte precis gått til!
arbetsfOrmedlingen, utan tagit folk
ftåIlforetaget som vi kånner sedan
forut ...

()ch det vill till att det ar pålitligt
fol1{.på bygget. For når vi lite senare
kommer in på vad som handel' om
hela planeringen spricker, om det
då finns någon katastrofplan att ta
till, biter Christer Andersson av:

- Det ska inte handa något men,
tillågger han sedan, vi har naturligt
vis resurser bakom ryggen - både
materiel och folk.

- Det flyter bra rundal' Christer
Andersson av - men det måste man
kanske uppleva fOr att forstå.

Nå, då ger vi oss val ut "i verklig
heten" fOr att uppleva den. Men
c:hrister Andersson ger oss en fOr
.hållningsorder innan vi (aIla tre) ger
oss ut på bygget:

__ .Och så stannar vi inte upp nå
gonstans, fOr då år vi bara ivagen.

Ett myller
Men på Byggpauls bygge lite

långre nel' på Haga Parkgata år det
stress, jåkt och ett myller av tråar
betare, rormontorer, murare, elek
triker, målare och många andra.
Dår hinnel' de inte mel' ån titta upp,
artigt svara på den forsta frågan,
skruva lite på sig infOr den andra,
medan de rusar ivåg efter material
eller verktyg innan jag hinnel' stålla
den tredje.

Vi blir vål mottagna når vi kom
mer til! platskontoret. Det år Goran
Westerberg, ordfOrande i Bygg
nads' Våsteråssektion, som gor mig
sållskap dit.

Christer Andersson år platschef.
Han beråttar att man gor en nåstan
total renovering: Man river några av
innervåggarna, byter ut aIla ror och
alla elledningar, lågger in nytt golv
och såtter in ny inredning i kok och
badrum. Utomhus schaktar man
fOr ny drånering och gjuter klackar
att stålia de nya, murade fasaderna
på. Man byter också takunderlag
och lågger dit betongpannor iståliet
fOr de gamla av tegel. Til! sist får
alla lågenhetel' balkonger.

D et hår reportaget handIal' om tre
byggarbetsplatser i Våsterås.

Två av dem ligger vid samma
gata: Haga Parkgata. Men trots att
de ligger så nåra varandra, år det
som att komma til! två skilda vårl
dal' når man besoker dem.

På det ena bygget får man gå
långe innan man stater på någon.
På tredje våningsplanet jobbar ett
par elektriker. I kållaren til! nåsta
trappuppgång hittar vi ett par 1'01'

kil!ar. Visstjobbar de på, men stres
sen år inte starre ån att de hinnel'
prata en liten stund med oss beso
kare.

En Interlor från Byggpauls bygge: Det
ir trångt om saligheten.

Hela trappuppgången sjuder av liv och rorelse.
Sådar tjugo-trettio man jobbar i de sex lagenheterna.
Det hela ger mest ett intryck av myrstack.

Också de som jobbar har upptrader lite grann som
stressade myror. For allt som hander på arbetsplat
sen ar inplanerat på timmen. Den vanligaste kom
mentaren vi moter ar också ett "Det ar stressigt det
har" nar vi går upp och ner mellan våningsplanen.

På nia dagar ska lagenheterna vara ombyggda.
Den tionde står hyresgasten återigen med sitt bohag
utanfor porten.
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Senaste given i bostads-ROTen:

Stress och jiikt
nar Byggpaul
bygger om
på nio arbetsdagar



Anders Gerdin, Mimerordforande:

Valet ar 500 i jobb
eller bara 150...

- Min politiska uppgift ar aU se till aU byggverksam
heten ligger på en hog nivå. Och nar nybyggnationen
gått ner från 800 tilt 250 lagenheter om året, måste vi
se tilt att det blir fart på ombyggnaden i våra fastighe
ter.

- Hur arbetet organiseras ar daremot ingen upp
gift for oss, det ar en fråga mellan arbetsgivaren och
den fackliga organisationen.

Det sager Anders Gerdin, ordforande (s) i Vasterås
bostadsbolag Mimer och f d Byggnadsombudsman.
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fandt, at mange af ombygningerne i Våsterås

var vedligeholdelsesarbejder.

sagde, at der fandtes billige og gode

uu~n.~fte vand- og afløbsstammer på, når det

skulle laves.

svarede, at i ejendomme fra 40'erne skulle

mere, men de havde også ejendomme fra

der kun skulle skiftes rør.

svarede, at kommunen skulle udarbejde et til

for hele kommunen. Hvis mere end 50

i et område havde adgang via elevator,

som regel dispensation fra reglen om, at der skul

elevatorer ved ombygning. I nærheden af ser

skulle alle boliger dog have elevator.

svarede, at det forsøgte man i et projekt. Men

over til at få nogle af beboerne til at flytte

væk, mod at de kunne bo gratis i en lang periode.På

måde fik man skaffet lokale genhusningsboliger.

22~~~~D~K~ spurgte om kriterier for etablering af

~~~~~~~N~ spurgte, om midlertidige barakker til gen

var blevet brugt.

Taxt och foto:
KAJ NYMAN

Olycksrisk
Uno Johansson ar traarbetare på

Diosbygget. Han får avsluta det har
svepet over tre byggarbetsplatser i
Vasterås:

- Det kan inte vara en mansklig
takt att bygga om på 14 dagar! Ris
ken fOr olycksfall måste ju oka. Vi
har ju svårt att hålla undan hår - dar
måste det vara omojligt. Och så ratt
som det ar ligger det någon dar.

- Nej, i langden tjanar man nog
på att ta tid på sig.

husen under ombyggnadstiden.
Men Byggpaul erbjOd sin tvåvec
korsrnodell, som alltså går ut på att
hyresgasterna lamnar sina lagenhe
ter i två veckor.

Byggnadsarbetarna får nio ar
betsdagar på sig fOr en totalrenove
ring av lågenheterna. Den tionde
flyttar hyresgåsterna tillbaka igen.
De bor under tiden i andra lågenhe
ter i det egna bostadsområdet.

Anders Gerdin ser flera f6rdelar
med denna model!. Och den vikti
gaste i sammanhanget ar kanske att
det år ganska lått att motivera hy
resgasterna att acceptera att vara
hemifrån ett par veckor.

- For oss i Mimer galler det i fOr
sta hand att få hyresgasterna att
stålla upp. Gar de inte det, maste vi
valja helt andra utgångspunkter:
totalevakueringar och en minskad
ombyggnadstakt.

Byggfusk
Ett frågetecken år naturligtvis

om det går att bygga om så snabbt.
Det finns vål risk fOr så kallat bygg
fusk?

- Entreprenarerna såger att det
ska gå att lågga mattol', att det ar
riktigt torrt under, sager Anders
Gerdin. Och finishen år Iika fin som
på andra byggobjekt.

- Forresten, såger han, utma
ningar år till fOr att antas. Bygg
branschen ar inte till for pessimis
ter!

En berattelse från Byggpauls
bygge: En rorkille holl på att mon
tera avlopp från diskbanken i ko·
ket, då kom snickarn och stalIde en
bock rakt over ryggen på honom fOr
att montera upp overskåpen!

- Har år det battre, sager Urban
Carlsson. Men snart blir det val
krav från bestallarna att vi ska byg
ga på det dal' viset. Och från vår
synpunktkan det bara vara nackde
lal' med att bygga så. Ingen kan vara
intresserad av att hoppa over ryg
garna på varandra ...

byggnadstakten till 150-200 lagen
heter om året.

500 i jobb - eller 150
Anders Gerdin omvandlar också

de två alternativen i antal
byggjobb:

- Idag håller Mimer 500 man sys
selsatta. Sjunker ombyggnadstak
ten till den lagre nivån betyder det
att vi håller 150 man i jobb ...

Dessutom, påpekar Anders Ger
din, fordras en takt på uppemot 700
lagenheter om året fOr att Vasterås
ska klara sitt ROT-program. Med
den takten hinner man med sina
13 000 lagenheter under en 25-års
cykel.

Mimers ursprungliga planer var,
nar det galler husen på Haga Park
gata, att l;',ta hyresgasterna bo kvar i

varje trapphus - fyra våningar, åtta
lågenhetel'.

I kållarn jobbar Urban Carlsson,
rorarbetare. Han tycker att det år
skitigt och dammigt - som på alIa
renoveringsjobb. Men hans kamrat
Leif Finnstrom kommenterar:

- Har år det i aila fall så pass att
dammet hinnel' lagga sig mellan
varven.

Leif jamfOr med Byggpaul-byg
get. Han år namligen hos Urban
bara fOr aU hamta Ute material,
hans ordinarie arbetsplats år hos
Byggpaul ett kvarter nedåt gatan.
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Mimer år Vasterås allmannyttiga
bostadsfOretag. Bolaget har unge
får 13 000 liigenheter. De allra flesta
år byggda på 1940-talet eller senare.

Det betyder att man nu har ett
stort bostadsbestånd som ar i stort
behov av underhåll. Mimer har ock
så lagt upp ett underhållsprogram
fOr mellan 600 och 700 lagenheter
om året fram till 1989. Det kan jam
fOras med det planerade nybygg
nadsprogrammet: 50-100 lagenhe
ter om året.

- Men vårt program bygger på att
vi klarar en ombyggnadsmodell dal'
hyresgasterna bor kvar eller bara
behover vara borta från lagenheten
kort tid, sager Anders Gerdin. Om
vi ska 18 till en traditionelI ombygg
nad, dal' vi tommer husen helt och
hållet och håller dem tomma på hy
resgaster 6-9 månader, sjunkcr om·



parterna
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(målarfarger)

(koksinredning, fonster)

(Golvmattor)

(beslag)

(badrum)

(badrum)

(byggnadsforetag)

Tekniska Hogskola

av bostadshus

syftet med projektet ar att uppnå snabbare

snabbare ombyggnad av bostadshus utgor en

en undersokning om en invånarvanligare ombygg-

går ut på att invånarna kan bo kvar i sina

ombyggnaden. Med det nya projektet for en snab

bostadshus stravar vi till att minimera de

for invånarna under ombyggnaden.

Haka

Farg Ab

Golvmaterial

hgS~,rc)jektet over snabbare ombyggnad av bostadshus in

1987 som ett samarbetsprojekt mellan miljomini

singfors stad, olika foretag inom byggmaterialin

Tammerfors Tekniska Hogskola. Foretagen represen

branscher:
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ombyggnad av bostadshus utan att sanka kraven på kvalitet. Det

sker genom planering, utveckling av arbetsmetoder och material

och genom produktionsplanering.

1. 3 Tidsschema

Både planeringen av referensobjektet och forskningsprojektet

inleddes hosten 1987. Byggnadsarbeten på referensobjektet in

leddes i august i 1988 och både byggnadsarbetet och forsknings

projektet planeras vara slutforda hosten 1989.

1.4 Referensobjektet

Referensobjektet ar en hyresfastighet som ags av Helsingfors

stad. Fastigheten ar uppford år 1954 och byggnadsmetoden ar

mycket typisk for den tiden. Fastigheten omfattar sju olika

byggnader med sammanlagt 23 trappuppgångar och 137 lagenheter.

Husen ar i tre våningar och varje trappuppgång har sex lagen

heter. Den totala fastighetsytan ar 7 570 kvadratmeter och

volymen ar 47 900 kubikmeter.

projektet inleds med en ombyggnad av de 24 enrumslagenheter

na, som sedan utnyttjas som hotellagenheter under den tid de

ovriga lagenheterna ar under ombyggnad.

2. Vad repareras i bostadsfastigheten

Man indelar ombyggnadsarbetet i tre olika grader av arbeten;

latta, normala och omfattande. I referensfastigheten utfors

normala ombyggnadsarbeten.

Grundplaneringen omfattar foljande åtgarder:

målning av fonsterbågår, och i ett hus en forbattring av

ljudisoleringen

Fornyelse av systemet for forbrukningsvatten

Komplettering av elsystemet

ny koksinredning

i badrummet avlagsnas badkaret och der installeras en dusch

och en anslutning for tvattmaskin

alIa ytmaterial fornyas
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omb nadsarbetet

upp en så noggrann och korrekt om-

byggnadsplaner och kontrollera att

med verkligheten

skick byggnadernas system ar, dvs. vvs,
osv., och behovet av reparationer

av forbatttingar av systemen

alternativa metoder på gamla konstruktio-

som påskyndar ombyggnaden

med de berorda foretagen

av i vilket skick byggnadernas system ar-----_.__._------_.__.__ ._-_.-_.__._----------------------
ganska nya och byggda på berggrund. Darfor finns

på grund eller stomme.

måske fornyas.

undersokes och det konstaterades att rappningen

forsiktigt och målas. Faktorer som inverkade på

den yttre miljon, varmeekonomin och yttervaggens

insidan. Insidans temperatur ansågs mata invånar-

avloppssystemen undersokes och det fast

systemet for forbrukningsvatten måske fornyas.

system forblev oforandrade. vid undersokningen

fram rorledningarna i en lagenhet och tog prov på

skoljdes med tryck och videofilmades.

kompletterades.

funktionella forbattringar ledde till en helt ny

och moderniseringar i badrummet.

en fornyas måste vi forst reda ut vilka material

som tidligare anvants.
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arbeten i olika perioder som står for vissa processer och

inera arbetsgruppernas arbete så att det fordel ar sig

over processens olika arbetsskeden. Det storsta problemet

produktionsstyrningen ar planeringens otillforlitlighet

kombineringen av den existerande informationen med plane

en. Med andra ord motsvarer inte planeringen verkligheten.

"rme-, vatten och avloppssystemet och de nodvandiga åtgar

avgor produktionsstyrningen av bostadsfastigheten. Som

denhet for referensobjektets produktionsprocess valde vi

~rappeuppgång som omfattade sex lagenheter med två stamlin

•• vi uppskattade ombyggnadstiden for en trappuppgång till

veckor, men dryg marginal. vi beslot utfora arbetsperioder

på sex veckor genom att inleda varje ny arbetsperiod med

Isveckors mellanrum. på det sattet hade vi tre trappuppgångar

~r arbete samtidigt, men i olika arbetsskeden.

ppfoljning for att utveckla produktionsplaneringssystemet,

etsmetoderna, arbetsgruppernas arbeten och arbetsbeskrivnin-

for ombyggnaden foljde vi noggrant med produktionen. Resul

av uppfoljningen erhålls forst senare.

lutsats

att uppnå ett snabbare ombyggnadsarbete måste man ha mycket

metoder att mate existerande information, uppgora en

plan och utveckla arbetsmetoderna och nya element i

9fulb1'qcJn.~den. Det ar inte mojligt att utforligt planera de många

korta arbetsskedena i dagens ombyggnadsprocess.

på utsidan

kompaktglaselement

vaggskivor i stallet for att reparera rappningen

s.k. nedsankt tak for att minska behovet av målning

att kunna leda elledningar till koket utan att dra

anvanda

och for

referensfas

Målningsarbete

målning av fonsterbågar i $arskild verkstad (metod A 13)

målarfarger for fonsterbågar som fortunnas med vatten

akrylatmålarfarger som fortunnas med vatten

latta målarfarger for tak

målning av betongytor med målarfarger som fortunnas med
vatten

Koksinredningsarbete

anvandning av element for laggning av kakel

fullstandig montering av koksinredning

installering av vattenledningar bakom koksinredningen
Fonsterarbete

målning i sarskild verkstad

installering av ett tredje fonsterglas

det inre fonsterglaset ersatts med ett

byte av fonsterbeslag

Installering av golvrnattor

testning av olika material och metoder

forbattring af forarbetet

Åtgarder i badrummet

slå upp
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4. Resultat av samverkan mellan berorda foretag och test i

dem inne i vaggarna

bvriga test

test av olika sågningsmetoder for sågning av skåror i vag
gen for elledningar

test av olika transportmetoder for byggmaterial
Produktionsstyrning

Dagens ombyggnadsmetoder forutsatter att arbetet utfors på

byggplatsen. Det manuella arbetets andel ar mycket storre an

vis nybyggen. Det ar arbete som kraver hog yrkesskicklighet

och beslutsfattande av fackmannen. DartiII måste olika slags

byggmaterial transporteras också i svåra yttre forhållanden

och sarskilda, nodvandiga rivningsarbeten utforas.

Produktionsstyrningens huvuddrag består av en uppdelning av
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Diskussion

Bjarne Hegdal, N: spurgte, hvorlænge det ville vare, før ma
havde nogle resultater.

Marja Kallio: svarede, at der ville gå et år endnu.

Thor Haugen, N: spurgte om genhusningsmetoderne.

Marja Kallio: svarede, at der stadig var nogle etrumsboli

ger. De blev brugt til midlertidig genhusning.

Jan Lagerstrom, S: spurgte, om disse etrumsboliger var tomme
fra starten.

Marja Kallio: svarede, at beboere var flyttet til andre lej
ligheder.

Hasse Bjorssell, S: fandt projektet meget interessant. Det

var det første projekt, hvor man greb det industrielt an.

Man begyndte med en prototype, gik over til en nul-serie.

Derefter kom der en serie med produktion, og efterhånden

der værktøjer osv. Spurgte om man også ville indføre nye
teknikker.

Marja Kallio: svarede, at de prøvede med en måde i den

første opgang, derefter ville man prøve med en anden måde
osv.

Hasse Bjorssell: mente, at man måtte følge meget nøje, hvad
der skete med dette spændende projekt.
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~-----------------------------------------------------

øg med badetårne

~-----------------------------------------------------

Gravesen, Ludvigsen og Hermann

årk har vi mange små to-rums og tre-rums lejligheder,

ruttoarealet er 50-60 m2 • I en sådan lejlighed, kan man

et stykke af soveværelset og lave et badeværelse. Man kan

prøve at tage af køkkenet og udvide det eksisterende toi

anset, hvad man gør, gør man ret kraftige indgreb i den

~~terende lejlighed og i de brugsmuligheder, som lejerne

.:i./deres lejligheder. Der har været arbejdet med mange sy

man søger at undgå ulemper ved at reducere de i

vejen små lejligheder. Nogle har lavet en udbygning foran

Kentrappen og køkkenet, hvor de har lavet baderum. I et

jekt på Christianshavn, i København, har man bygget ud og

gbbet køkkenet ud i tilbygningen, og så har man lavet et

deværelse inde i huset.

Idet badetårnsprojekt, jeg skal gennemgå, ville vi gøre det

lligst mUligt. Derfor valgte vi, at det skulle præ

~. vi placerede badetårnet foran soveværelsesvinduet. Det

yer nogle lettere tilpasningsmuligheder. I København,

~~F er meget dårlige adgangsforhold, havde man mulighed

moderne krangrej, at hejse badetårnsmodulerne

sænke dem ned. Så fik man meget lidt transport af

den port eller gennemgang, som fLH~~-

set er bygget op som en ganske

har et betongulv med klinker på, og armerede

-_.~~,~. Loftet består af en stålramme, med en

isolering og en gipsplade som loftbeklædning.
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er

ventilationskanal er placeret skjult i facadevæg.

,er placeret synligt i badekabinen. Sammenkoblin

l.lationerne mellem de enkelte badekabiner foretages

~tmellem kabinerne. på badekabinen er der boltet

J~er med konsoller, som badekabinen hviler på. Søj

orsynet med flader med boltehuller både i top og i

n at de kan boltes sammen. på søjlerne er der monte

iserede stålprofiler, og derpå har vi en gipsplade

klædning med profilerede stålplader. Facaden udføres

isolering, som er isoleringskravet efter BR 82.

gte den løsning, fordi man kunne lave den præfabrike

l}/ihavde nogle forholdsvis simple tilpasningsmuligheder .

nevar, at man ikke skulle ind og gøre indgreb i lej

og arbejde i lejligheden i 3-5 uger, som det normalt

udføre badeværelset. vi kan lave alle de forberedende

udenfor. vi skal først have adgang til lejlighederne,

kommer og monterer selve kabinen og anvender sammenlagt

inde i hver lejlighed.

ar forskellige størrelser på badekabinerne. De to gavl

kan vi variere 30 cm med 5 cm's intervaller. Det har

Ølgelig noget at gøre med husets mål, og hvor soveværel-

·il"lduet sidder i bygningen. I det enkelte tilfælde vil vi

§.tilpasse badekabinen i størrelse, så vi placerer åbningen

forrummet udfor soveværelsesvinduet.

~ samme vil selvfølgelig gøre sig gældende for dobbeltkabi

vi kan tage een i det store mål og een i det lille mål

gen anden side, så man tilpasser sig til de mål, som fin

hen over lejlighedsskellet.

n huse er jo meget forskellige og bygget i mange mål. Der

kommer vi også ud for, at der er nogle, der er så små i

qemålene, at den store badetårnskabine ikke kan komme ind.

~or har vi een i en mindre udgave hvor toilettet er flyttet

i hjørnet for at få friplads foran det. Og for at få rime

~ lysareal til soveværelset er vinduet udskiftet med en

(:\l1sk altandør.

~an kan også få et vindue ind til badeværelset. Det er selv-

inter-
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Figur l. Badetårn under montage

Figur 2. Bredden af tårnet kan variere op til 30 cm i

valler på 5 cm.

~FOAA~

1:'2.5 ~
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følgelig et spørgsmål om, hvad man ønsker og om prisen.

Tilpasning til varierende etagphøjder

Vi har også et problem med højden. Selve badekabinen har en

frihøjde på 2.20 m, og så har man et lille loftsrum, hvor vi

foretager sammenkoblingen af installationerne. Husene kan vari

ere i etagehøjde. De tolerancer, der er, kan vi tage, ved at

vi laver vores badetårne i forskellig højde. Det er kun selve

stålprofilerne og facadebeklædningen, der bliver lavet i de

ændrede højder. Selvom man har en bygning, der skulle have

lige stor etagehøjde, så blev der heller ikke bygget nøjagtigt

dengang. Men vi har mulighed for at justere. vi kan lægge op

til 30 mm opklodsning imellem søjlepladerne. på den måde kan

vi tilpasse, så vi rammer gulvkvoten i hver etage. vi justerer

for hver gang, vi har sat en badekabine op. Det øverste bade

tårn, vil normalt blive leveret med tagelement, så det kun

mangler tagbeklædningen.

Beboersynspunkter

Et halvt år efter vi var færdige, sendte vi et spørgeskema ud

til alle lejerne. vi spurgte, hvordan de kunne lide det, de

havde fået. Vi fik mange positive svar. Der var kun een ting,

som en to-tre lejere klagede over. Den forsænkning, vi har ved

bruseren, er kun 25 mm. Folk' ønsker at få en opkant på, så

vandet ikke løber ud på gulvet. En anden ting er, at vi ikke

havde centralvarme. vi har lavet el-gulvvarme i gulvet til

opvarmning af badeværelset. Beboerne syntes, det var dyrt.

Fremover vil vi satse på at lave vores gulvvarme som central

varme ind over centralvarmeanlægget, evt. suppleret med radia

tor i forrummet.

vi spurgte også beboerne, om de hellere ville have, at man

havde taget et stykke af soveværelset, eller at man havde ud

videt det eksisterende toilet og taget noget af køkkenet. Der

var ikke een, der ønskede at få anden løsning, end den de hav

de fået.

Myndighedernes eneste anke var, at vi nu ikke har plads til

mere end et to-fagsvindue, hvor der før var et trefagsvindue.

Godt nok opfylder vi bygningsreglementets krav med 10% af gulv-
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arealet i karmmål, men der er selvfølgelig blevet mindre lys

indfald til soveværelset.
Vi måtte have dispensationer til vores løsning. Den forudsæt-

ter jo, at man har adgang fra soveværelset til badeværelset,

og det er i strid med bygningsreglementet. vi spurgte beboerne,

om det generede dem, når de havde gæster, men det havde de ikke

haft problemer med, i hvert tilfælde ikke efter det første

halve år.
Vi var selvfølgelig også interesseret i, hvor meget beboerne

syntes, de havde været generet under arbejdets gang. Og der var

vel nogle få, der syntes, det var lidt rodet. Men når vi skal

være inde i lejligheden så kort, så kommer der en blikkenslager

og en snedker og en maler lige efter hinanden. Beboerne syntes,

der var for mange på een gang. Når vi laver det traditionelt,

kan der kun være een faggruppe ad gangen, når man udfører

et badeværelse.
vi spurgte selvfølgelig også, om beboerne syntes, det var for

simple badeværelser. Hvis de kunne få lov frit at vælge, og

det ikke gjorde noget, hvad det kostede, hvad de så ville have

mere. Der var 50%, der ønskede at få et vindue i badeværelset.

Der var nogle, der gerne ville have haft en væg med en separat

bruseniche. Og man ville gerne have haft et skab under håndvas

ken og håndvasken nedfældet i en lille bordplade. Man ville

også gerne have haft et stort toiletskab ophængt på væggen.

Godkendelse hos myndighederne

Når vi skal have sådan et projekt godkendt af myndighederne,

er der nogle problemer. Jeg har nævnt, at man går direkte fra

soverum og ind i badeværelset. Det skal man have dispensation

til. Byggegrundene i København og også i andre større byer i

Danmark er meget hårdt bebygget, og et enkelt-badetårn fylder

ca. 5m2 • Hvis vi har to opgange, skal vi have en forøget be

byggelsesprocent, for 20 m2 mere bebyggelse. Det skal man have

dispensation til. Der kan også komme problemer med skyggevirk

ning for naboejendommen. Der skal derfor afholdes en nabohø

ring, hvor man spørger naboerne, om de har noget imod, at man

udfører et badetårn. vi har haft tre projekter i København,

med badetårnet placeret i naboskel. I alle tre tilfælde blev
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byggetilladelse nægtet på grund af indsigelser fra ejere og

lejere i naboejendommene. Det vil sige, at selvom ejeren og

lejerne i en ejendom ønsker et badetårnsprojekt, kan der ved

myndighedsbehandlingen opstå problemer, som medfører, at pro

jektet ikke kan godkendes.
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~~~~JD[K~ spurgte, hvad løsningen med badetårne kos-

~~~~D~K~ svarede, at i dagspriser ville badeværelser

Langelandsvej koste ca. 85.000 kr. pr. stk. incl.

og omkostninger.

~~~~~~~N~ spurgte, hvor meget huslejestigningen ville

ravesen svarede, at den ville blive ca. 375 kr. om måne

en, hvis badeværelserne blev finansieret efter reglerne i

Yfornyelsesloven.

Jan Reymert spurgte, hvorfor gulvet var lavet af beton.

KUnne man ikke have valgt et lettere materiale?

Gravesen svarede, at ideen havde været, at man skulle bruge

et materiale, der havde været gennemprøvet i mange år.

Selve kabinen havde været afprøvet i mange år.

Reymert sagde, at der fandtes gennemprøvede kabiner

plasticbund.

Gravesen sagde, at der ville være problemer med brandsik

ring mellem lejlighederne, hvis man valgte en let konstruk

tion.

Jan Lagerstrøm, S, mente, at også lydisoleringen ville

blive bedre med betongulv.

Osmo Hannukainen, SF, spurgte, hvorfor der ikke blev brugt

kobberrør.

Gravesen svarede, at det var fordi, der var galvaniserede

rør i resten af ejendommen.



Jan Lagerstrom spurgte, hvordan man koblede rørene sammen.

Gravesen svarede, at en sådan løsning var blevet brugt på

Christianshavn.

Forskningens rolle i informationsformidlingen ,
arkitekt Bjarne Hegda1, NBI, Oslo.

Erfaringer med badetårne, ingeniør Herluf
Graversen, Ludvigsen & Hermann, København.

Diskussion og afslutning.

Frokost.

Byyandring, (kaffe i medborgerhuset).

Om "Håndværkerhuset", lektor, civ.ing. Poul Kroon,
AUG, Aalborg .

Middag.

Erfarenheter av snabbombyggnad, civ.ing. Brage
Lundstrom, Våsterås.

Indledning til byvandring, arkitekt Knud Tranholm,
Aalborg kommune.

Frokost.

Pause.

Bostadshusets Snabbombyggnad, diplomingeniør
Marja Ka11io, TTKK, Tammerfors.

Kaffe.

Et byfornyelsesforsøg i Aalborg, lektor,
civ.ing. Poul Kroon, AUG, Aalborg.

Ankomst. registrering. kaffe.

Indledning, civ.ing. Georg Gottscha1k, SBI,
Hørsholm.

Velkomst ved formanden for NBS-BF, arkitekt
øysten Bergersen, Oslo, og stadsarkitekt Jan Ibland,
Aalborg.

20.45

14.45
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18.30 - 20.00

20.00

16.00 - 16.45

16.45 - 18.30

15.30 - 16.00

11.45 - 12.05

14.45 - 15.30

12.50 - 14.00

14.00

11.00 - 11. 30

12.05 - 12.50

11.30 - 11.45

Fredag d. 28.10. 1988

8.30 - 9.00

9.00 11.00

11.00 11.45

11. 45 - 13.00

13.00 - 13.45

Torsdag d. 27.10. 1988

Program for nordisk seminar om snabbombyggnad,
torsdag d. 27.10. - fredag d. 28.10. 1988
i "Håndværkerhuset" , Kattesundet 20, Ålborg

Christian Duch, DK, mente, at der var en

vådrum uden for huset.

Jan Ibland sagde, at det var en meget

Lennart Klingberg, S, mente, at

model med kombineret bade- og

Søren Heinz, DK, mente, at

ten fra det ene opholdsrum,

i lejligheden.

Jan Ibland, DK, mente, at der var nogle problemer ved at

lægge et rum uden vinduer i den lyseste del af huset. Mente

i øvrigt, at tårnene var dyre. Måske var det bedre at pla

cere et køkken/alrum uden på huset, og så indrette et nyt

badeværelse inde i huset.

Gravesen svarede, at det blev siddende, men at mange af

beboerne havde senere fjernet det for at bruge rummet til

garderobeskab.

Sven Age Jacobsen, DK, spurgte, om det eksisterende toilet

blev nedlagt.

Gravesen svarede, at man koblede i hver etage. Til fald

stammen var der skydemuffer ved hver etage.

. Christian Duch svarede, at han var

arkitektoniske problemer. Derfor

der, hvor man kunne anvende

steder ville det være en god

øvrigt skulle sættes i stand,

dog blive minimal.
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Jan Ipland, stadsarkitekt
Stadsarkitektens kontor
Vesterbro 14
9000 Aalborg
Tlf.: 08 11 22 11

Finland:
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Antti Melajarvi, arkitekt
Helsingfors Byggnadstilsynsverk
Siltasaarenkatu 13
00530 Helsingfors
Tlf.: 3580 - 70991

Osmo Hannukainen, dipl. ing.
Helsingfors Stads Byggnadskontor
Kaserngatan 21
00130 Helsingfors
Tlf.: 3580 - 16 62 402

Marja Kallio dip1. ing.
Tammerfors tekniska hogskola
Vanhansepantie 1C 11,
03100 Nummela
Tlf.: 3580 - 57 14 69
Privat:
Vanhansepanti IC 11
SF-03l00 Nummela
Tlf.: 358 13 23371

Yrjo Tupparainen, arkitekt
Statens tekniska forsknings central
Postbox 167
90101 Vleåborg
Tlf.: 35881 - 331133

Kaija Santaholma, arkitekt
Miljoministeriet
Postboks 399
00121 Helsingfors
Tlf. :3580 - 1605638

Norge:

Dag Dalland, siv. ing.
Erstad & Lekven A/S
Paradisalleen 8
5040 Paradis

Tore Haugen, siv. ing.
SINTEF
Avd. For Arkitektur og
Byggeteknik (avd. 62)
1734 Trondheim

Jan Reymert, siv. ing.
Norges Teknisk-Naturviden
skapelige Forskningsråd (NTNF)
Sognsvejen 72
Postboks 70 Tåsen
0801 Oslo 8
Tlf.: 02-23 76 85

Erik Fersum, siv.ark.
Jørgen Djurhuus og
Erik Fersum A/S
Kong Oscargatan 34
5017 Bergen

Øystein Bergersen, siv.ark.
Norges Teknisk-Naturviden
skapelige Forskningsråd (NTNF)
Sognsvej en 72
Postboks 70 Tåsen
0801 Oslo 8
Tlf.: 02 23 76 85

Bjarne Hegdal, siv.ark.
Norges byggforskningsinstitutt
(NBI)
Postboks 322, Blindern
Oslo 3
Tlf.: 47 - 02 - 46 98 80

arkitekt
kontor

Christian Woetman Nielsen, ark.
Statens Byggeforskningsinstitut
Afdelingen for bygningsfysik
Postboks 119
2970 Hørsholm
Tlf. 02 86 55 33

Knud Tranlho:lm,

Svend Åge Jacobsen, afd. leder
Stadsarkitektens kontor
Vesterbro 14
9000 Aalborg
Tlf. 08 11 22 11

Vagn Rasmussen, salgschef
Hosby Huse A/S
Postbox 49
7130 Juelsminde
Tlf.: 05 69 36 44

Poul Kroon, lektor, civilingeniør
AVC
Postboks 159
9100 Ålborg
Tlf.: 08 15 85 22

Bent Stender, arkitekt
Stender og Christiansen
C.W Obels plads 38
9000 Aalborg
tlf. 08 12 09 77
privat 08 18 66 28
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Eva Hultman, sekretær
Statens Byggeforskningsinstitut
Afdelingen for bygningsplanlægn.
Postboks 119
2970 Hørsholm
Tlf. 02 86 55 33

Danmark:

Søren Heinz, arkitekt
SBS
Ny Kongensgade 15
1472 København K.
Tlf.: Ol 12 21 77

Jan Kaadekilde Hansen, arkitekt
Håndværkets Byfornyelsesselskab
Amaliegade 15
1256 København
Tlf.: Ol 93 20 00

Herluf Gravesen, ingeniør
Ludvigsen & Hermann
Fabriksparken 37
2600 Glostrup
Tlf.: 02 45 63 13

Georg Gottschalk, civilingeniør
Statens Byggeforskningsinstitut
Byplanafdelingen
Postboks 119
2970 Hørsholm
Tlf. 02 86 55 33

DELTAGERE

Christian Duch, arkitekt
Byfornyelsesselskabet Danmark
Studiestræde 50
1554 København V.
Tlf.: Ol 11 82 22

Freddy Avnby, arkitekt
afdelingsleder
Statens Byggeforskningsinstitut
Afdelingen for bygningsplanlægn.
Postboks 119
2970 Hørsholm
Tlf. 02 86 55 33

Anne Juel Andersen, arkitekt
Sv. Allan Jensens Tegnestue
Sankelmarksgade 9 o.g.
9000 Aalborg
Tlf.: 08 12 93 00



56

Sverige:

Hasse Bjorsell
Prefabteknik
Box 774
80129 Gavle
Tlf.: 026 - 11 51 15

Alf Forbergskog
K-Konsult Gavleborg
Fastighetsteknik
Box 531
80106 Gavle
Tlf.: 026 - 11 53 80

Alf Jergling
CTH
Byggnadskonstruktion
41296 Goteborg
Tlf.: 031 72 10 00

Lennart Klingberg
SIB
Landalagatan 36
41130 Goteborg
Tlf.: 031 - 81 13 75/81 13 92

Jan Lagerstrom
Byggforskningsrådet
Sankt Goransgatan 66
112 33 Stockholm
Tlf.: 08 - 54 06 40

Arne Logdberg
Byggnadsforskningsrådet
Sankt Goransgatan 66
S-11233 Stockholm
Tlf.: 08 - 54 06 40

Brage Lundstrom
Riksbyggen
Box 803
72122 Vaterås



Ombygning af beboede lejligheder er ofte meget generende for beboerne. En langvarig
midlertidig genhusning kan også være belastende. I denne rapport fra et nordisk semi
nar diskuteres det, hvordan man kan undgå nogle af generne, og hvordan man kan for
korte ombygningstiden, fx ved bedre tidsplanlægning, andre organisationsformer,
andre materialer eller helt nye fremgangsmåder.


